
Předpříomný čas / Present Perfect 

Předpřítomný čas vyjadřuje děje, které začaly v minulosti a trvají nebo mají 
důsledek do současnosti 

minulost přítomnost 

+ I/You/We/They + HAVE + III.form/-ed 

    He/She/It + HAS + III.form/-ed 

-  I/You/We/They + HAVEN´T + III.form/-ed 

     He/She/It + HASN´T + III.form/-ed 

? HAVE + I/You/We/They+ III.form/-ed ? 

    HAS + He/She/It + III.form/-ed ? 
 
 

 

Situace, ve kterých se používá 
 Life experience (životní zkušenosti)  
Have you ever been to the USA? / Už jsi někdy byl v USA? 
My mum has never flown by plane. / Moje maminka nikdy neletěla letadlem. 

 News (novinky) 
Look, I have bought new shoes. / Podívej, koupila jsem si nové boty. 
A new film has been released. / Vyšel nový film. 

 Recent happenings (nedávné události) 
They have just arrived. / Oni právě přijeli. 
They are shocked. Somebody has broken into their flat. / Jsou v šoku. Někdo se vloupal do jejich bytu. 

 Changes (změny) 
The city has changed a lot since I last was here. / Město se hodně změnilo od té doby, co jsem tu byl naposled. 
She has broken up with him. / Ona se s ním rozešla. 
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Výrazy, se kterými se používá 

JUST 

He has just arrived. 

On právě přijel. 

ALREADY 

I´ve already done it. 

Už jsem to udělal. 

YET 

We haven´t finished 
yet. 

Ještě jsme neskončili. 

NEVER 

She has never seen it. 

Ona to nikdy 
neviděla. 

EVER 

Have you ever eaten 
caviar?  

Už jsi někdy jedl kaviár? 

ONCE/TWICE/ 

THREE TIMES 

I´ve been there twice. 

Byl jsem tam dvakrát. 

SINCE 

I´ve known her since 
June. 

Znám ji od června. 

FOR 

They´ve been married 
for years. 

Už jsou svoji roky. 

HOW LONG 

How long have you 
been here? 

Jak dlouho už tu jsi? 

SO FAR 
We haven´t had problems 

so far. 

Doteď jsme neměli 
problémy.  

THIS YEAR 
Have you done a lot this 

year? 

Udělal jsi toho letos 
hodně? 

TODAY 

I´ve had two meetings 
today. 

Dnes jem měl 2 schůzky. 

IN THE LAST FEW 
DAYS 

She hasn´t seen him in the last 
few days. 

Ona ho v posledních několika 
dnech neviděla. 

!!! Když použijeme ve větě AGO, LAST, IN 1999, YESTERDAY apod., tedy konkrétní 
časové ohraničení, používáme čas MINULÝ. 
I have been there once. / Byl jsem tam jednou. 
I was there yesterday. / Byl jsem tam včera. 
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